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SEVILJSKI BERBERIN 
u Ni{u

Operu podi`u
umetnici

Premijerno izvo|enje opere Seviljski berberin \oakina Rosinija zakazano je
za ve~eras u ni{kom Narodnom pozori{tu (NP). Operu su realizovali NP, Fakul-
tet umetnosti (FU) i Ni{ki simfonijski orkestar (NSO). Uprkos prostornim, tehni~-
kim i drugim problemima, tri gradske institucije ulo`ile su ozbiljan napor da ona
bude kvalitetan umetni~ki do`ivljaj.

Ni{ka operska scena ponovno je po~ela da se budi pretpro{le godine, kada je
izvedena opereta Slepi mi{, u saradnji ni{kog i beogradskog NP, FU, NSO i Stu-
dentskog kulturnog centra (SKC). Prethodno je rekonstruisana unutra{njost
zgrade NP za potrebe operskih predstava. A pre svega toga, od daleke 1959, Ni{
je bio bez operske scene.

Seviljski berberin, stoga, osim umetni~ke, trebalo bi da po{alje i dodatnu, jav-
nu poruku. On bi trebalo da bude jo{ jedna cigla u zidu budu}e ni{ke Opere,
koju za sada grade isklju~ivo umetnici, nastoje}i da doka`u da mogu da savla-
daju i ovakvu, krajnje kompleksnu muzi~ko-scensku formu, a da Ni{ ima publi-
ku koja to ume da prati. Krov na tu Operu, kao instituciju i zgradu, mora}e, ipak,
da postave ljudi izvan sveta umetnosti. Oni prozai~niji, koji odlu~uju o kulturnoj
infrastrukturi i raspola`u novcima.

Na to se, svakako, ne bi smelo ~ekati novih pet i po decenija.
Dobro do{li na ve~era{nju premijeru, va`nu za gra|anski Ni{ i Srbiju.

Ni{ka verzija
„Seviljski berberin“ \oakina Rosinija

Kamerni mu{ki hor FU u Ni{u sa dirigenticom
Ivanom Mirovi}; NSO

Dirigentica Milena Injac; reditelj Ivan Vukovi};
asistentkinja reditelja Ivana Mirovi}; autorka pro-
jekta Suzana Kosti}; kostimograf Dejan Goci}; asi-
stent kostimografa Vladimir Peki}; scenografkinja
Vesna Popovi}; asistentkinja scenografkinje Mina
Lazarevi}

Solisti: Aleksandra Risti} - mecosopran / Kata-
rina Simonovi} Ivankovi} - sopran (Rozina); Sa{a
Arsenkov - tenor (Grog Almaviva); Nikola Miki} -
bariton (Figaro); Milutin Najdanovi} - bariton
(Doktor Bartolo); Marko Milisavljevi} - bas (Bazi-
lio); Petar Bo{kovi} - bariton (Fjorelo); Brana Ba-
jovi} - sopran / Nada Jovanovi} - sopran (Berta);
Stefan Simonovi} - tenor (Ambrozio); @ivan Po-
povi} (Notar); Darko Milovanovi} (Oficir); Stani-
slava Ala|ozovski (koncert majstor); Ingrid Kon-
rad Jankovi}, Bojan Mladenovi} (korepetitor/kon-
tinuo); Nikola \or|evi} (gitarista); Zlata Hod`i}
(scenski pokret); Ivana Mirovi} (sufler); Ana Velj-
kovi} (organizator); Stefan Popovi}, Viktor Aksen-
tijevi} (asistenti kostimografa - volonteri) i Mari-
na Anti} (autorka projekta).



VESNA BRATI]:
Za{to i}i u 
Beograd ili Sofiju?
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B a{ smo odabrali godine za podizanje Opere
u Ni{u. Ali, moja generacija i ne pamti bo-
lje vreme, a najgore je ne ~initi ni{ta i ne
boriti se ni za {ta. Zato smo odlu~ili da ne
sedimo skr{tenih ruku, ve} da realizujemo

operske predstave i  poka`emo da imamo pravo da
tra`imo sredstva jer umemo da ih tro{imo. Sve ovo,
dakle, radimo da zaslu`imo Operu. Mislim da }e je
Ni{ imati, a svi kulturni radnici trebalo bi ve} sada
da doka`u da su za to spremni - ka`e Ivan Vukovi},
direktor Narodnog pozori{ta i reditelj opere Sevilj-
ski berberin.

RESURSI ODLU^UJU]I: O tome koju }emo
operu raditi odlu~ili su resursi. Kao mlada operska
scena ne mo`emo da eksperimenti{emo i iz vi{e
razloga zaklju~ili smo da je Seviljski berberin ne sa-
mo odli~an ve} i siguran naslov. Ideja je, dakle, da
na po~etku formiranja Opere izvodimo popularne
operske naslove. Tako|e, igramo ih na srpskom je-

ziku, jer se pored ostalog i vrlo ozbiljni stru~njaci
zala`u i za pevanje po originalnom tekstu, i za ono
na nacionalnim jezicima. Tako|e, na{ izbor su dik-
tirali i peva~i koje imamo. Repertoar i produkcija u
svakoj ku}i, od Milanske skale pa nadalje, pravi se
prema peva~ima, to je najzdraviji sistem.

OD HAOSA DO KVALITETA: Potpuno je
prirodno da je tokom pripreme Seviljskog berbe-
rina vladao organizacioni haos. U predstavi je
ukupno 120 izvo|a~a, a radile su je tri gradske in-
stitucije. Tek svi mi zajedno, sa na{im ljudskim i
umetni~kim kapacitetima, mogli smo to da izne-
semo. Ove godine smo napravili dogovor sa NSO
da operske predstave koje radimo u|u u redovni
program te institucije. Naravno, te predstave su
i na na{em repertoaru. Pretpro{le godine dogo-
vorili smo saradnju i sa Operom nacionalnog te-

atra, koji je tada gostovao sa Verdijevom operom
Rigoleto. Voleli bi da ~e{}e imamo takva gostova-
nja, ali je to u`asno skupo. Ona ko{taju najmanje
milion dinara, a na{ godi{nji programski bud`et
iznosi pet puta toliko.

DECA, KULTURNI RADNICI I PUBLIKA:
Pauza izme|u Seviljskog berberina i operete Slepi
mi{ nastala je jer smo `eleli da napravimo ozbiljan
progres. Hteli smo da Berberin bude bolji i po pro-
dukciji, i po scenografiji, i po kostimografiji, i po
pripremi peva~a. Opera je visokoestetizovani umet-
ni~ki spektakl i ̀ eleli smo da poka`emo da smo na-
u~ili va`ne stvari. U realizaciju Slepog mi{a u{li smo
kao deca. Sre}a je da smo imali dosta pomo}i isku-
snog Dejana Savi}a, dirigenta i v.d. upravnika NP iz
Beograda. Od tada do danas mi se dou~avamo i pra-
vimo kadrove. Ako doprinesemo da bar jedan od
ljudi koju u~estvuju u na{im operskim predstava-
ma jednom postane zvezda, bi}e to ogromna stvar.

Pa, Nemanja Radulovi} je iz Ni{a. Tako|e, izuzetno
je va`no {to Ni{ ima publiku za operu. Prilikom sva-
kog izvo|enja Slepog mi{a mi smo puni, a karte za
predpremijeru Seviljskog berberina planule su za sa-
mo dva dana.

STRAH OD VELIKE PAUZE: Premijeri Ber-
berina prisustvova}e i gospodin od 93 godine,
operski peva~ koji je nekada pevao u Ni{u. Zaista
ne znam za{to je u radu operske scene napravljena
pauza od bezmalo 60 godina, a ljudi koji su `eleli
da se bave operom morali da odlaze u Beograd,
Skoplje, Evropu. Imam strah da se ponovo ne de-
si takva pauza, {to bi bila nepravda, jer u ovom re-
gionu postoji muzika. Ali, verujem da se to ne}e
dogoditi i da }e uspeh opere u Ni{u biti najbolji
pokazatelj pobede pozori{ta, kulture i gra|anskog
dru{tva. Ne zaboravimo: bez obzira na politiku i

ideologiju, stvari u koje ula`u i Evropa, i SAD, i Ki-
na i Rusija su pozori{te i opera.

OPERI JE POTREBNA ZGRADA: Ima u Ni{u
ljudi koji nas podr`avaju u ovoj ideji, a me|u njima
su gradona~elnik Zoran Peri{i} i predsednik Skup{ti-
ne grada Mile Ili}. Njihova podr{ka veoma je zna~aj-
na, mada oni ne odlu~uju o kulturnoj politici, koja se
prelama u vrhu vlasti i kulturnih institucija. Li~no mi-
slim da }e Ni{ dobiti zgradu Opere kad budemo do-
kazali da mo`emo da radimo operske predstave i da
one imaju publiku. A kad budemo napravili Operu,
kao tre}u opersku ku}u u zemlji, posla}emo najjasni-
ju poruku da se Srbija zala`e za kulturu, a protiv ki~a.

ULAGANJE U KULTURU OBEZBE\UJE BU-
DU]NOST: Mi smo se u ovde proteklih decenija
nau~ili da radimo sa {tapom i kanapom, umeli smo
to da ~inimo i pod bombama. Ali, to bi morali da se
menja. Potrebno nam je mnogo vi{e ulaganja u kul-
turu. Ne bih da srbujem, ali mi smo mali narod, a
svake godine nam nestane jedan grad veli~ine Piro-
ta. Ako ne ~uvamo jezik, kulturu, nasle|e - nema-
mo budu}nost. Jake i osve{}ene nacije i gra|anska
dru{tva nastoje da ula`u u oblasti kulture i duha. To
se isplati i u ekonomskom smislu.

PREDNOST BEOGRADA U ODNOSU NA
UNUTRA[NJOST: Ta~no je, me|utim, da u Srbiji
Beograd zna~ajno prednja~i u kulturnom razvoju u
odnosu na unutra{njost. To je donekle i logi~no jer
je on ekonomski centar sa 2.5 miliona ljudi i najra-
zvijenijom kulturnom infrastrukturom. Ali, osnov-
na prednost Beograda je otvorenost prema ljudima
i idejama. Taj grad `eli najbolje ljude i ideje i nema
bilo kakav problem sa ksenofobijom. Sa druge stra-
ne, nedovoljno umetnika je spremno da iz Beogra-
da ode u neki manji centar. Umetnici u Srbiji su, na
`alost, nedovoljno spremni da ne lokalizuju umet-
nost i budu otvoreni i mobilni.

ALEKSANDRA RISTI}, solistkinja u ulozi Rozine

Osmeh na licu uprkos umoru
M i smo ve} uigrana ekipa iz Slepog mi{a i fe-

nomenalno smo sara|ivali. Sa{a Arsen-
kov i ja smo kolege sa fakulteta, a sa nama

su na{i studenti, koji su i fino vaspitani i posve}e-
ni. Svi se me|usobno uva`avamo i po{tujemo.
Dirigentica Milena Injac je neko ko zna posao i
ima autoriteta, a Ivan Vukovi} je mlad reditelj
koji izuzetno ose}a operu, iako pre Slepog mi{a i
Seviljskog berberina to nije radio. Rad na Berberi-
nu bio je jako zanimljiv i intenzivan, od 11 sati
ujutro do 11 uve~e. Prakti~no smo danima `ive-
li u pozori{tu, ali smo bez obzira na umor imali
osmeh na licu. Sve do predpremijere nisam ima-
la utisak o onome {ta smo uradili. Ali, kad sam
te ve~eri videla reakciju ljudi, i ~ula veoma dugi
aplauz, znala sam da smo napravili dobru pred-
stavu. U njoj se spojilo mnogo stvari koje su da-
le odli~an rezultat.

Mi smo ve} uigrana ekipa: 
Aleksandra Risti}

SA{A ARSENKOV, solista u ulozi grofa Almaviva

U igri su samo entuzijasti

^ast mi je da sam kao profesor na FU, gde
predajem solo pevanje, mogao studen-
tima da sve to poka`em na delu, a da pri

tom i oni u~estvuju u operi. Malo je fakulte-
ta, njihovih profesora i studenata koji mogu
da se pohvale da se u~esnici jednog ovako
zna~ajnog umetni~kog delu. Po{to u projektu
u~estvuju tri institucije, velika je to ma{ineri-
ja. Kompleksno delo, i zaista lepa saradnja.
Svi smo predstavljali ni{ke snage. Po~eli smo
jo{ u oktobru, a intenzivirali rad od sredine
januara. Ku}u smo zamenili pozori{tem.

Re`ija je malo modernije ura|ena, futuri-
sti~ka, ali verujem da nismo iza{li iz epohe. Ja
sam imao zahtevnu tenorsku ulogu, Rosini ni-
kad nije {tedeo nas peva~e. Sve ovo jo{ uvek je
velika i ~ist i entuzijazam, u igri su samo entu-
zijasti. Ovo je i vid borbe da Ni{ka opera za`i-
vi. Kroz operetu Slepi mi{ pokazali smo da to
mo`emo - imali smo premijeru i devet repriza, kao i gostovanje na sceni nacionalnog teatra, gde smo veoma
dobro primljeni i imali dobre kritike. Ni{, eto, ne dozvoljava da izgubi bitku sa Beogradom i Novim Sadom.

N akon vi{emese~nog rada na Seviljskom
berberinu vi{e nisam sigurna kako smo
izabrali upravo taj naslov. Ali tvrdim da
se ovako kompleksni projekti mogu
ostvariti jedino udru`ivanjem svih raspo-

lo`ivih snaga. FU se ve} dokazao kao pouzdan i do-
stojan partner, otvoren za saradnju sa svim institu-
cijama kulture u gradu. U slu~aju rada na operi, na-
{a povezanost sa NP i NSO krajnje je prirodna - ka-
`e Suzana Kosti}, dekanica Fakulteta umetnosti i
autorka projekta.

Obzirom na trud, zalaganje i volju svih u~esnika
u procesu pripreme ove opere realno je o~ekivati
uspeh, bar kakav je postigla opereta Slepi mi{. To-
me u prilog ide radoznalost predivne ni{ke publi-
ke, jer se tra`i karta vi{e. Ali i ista takva radoznalost
kolega iz novosadske i beogradske Opere, kao {to su
muzikolog Sonja Marinkovi} i na{a eminentna di-
rigentkinja Darinka Mati} Marovi}, koje su potvr-
dile dolazak.

Nove operske predstave za sada nisu planirani
na FU, ali }emo sigurno nastaviti sa izvo|enjima na
srpskom jeziku. Va`no je zadr`ati tu unikatnost
operske scene. To ne}e biti lako, ali vredi istrajati.

Radost kolektivnog stvaranja, kao jedan izuzet-
no kreativan i uzvi{en ~in, nije mogu}e zaustaviti.
Zasad, potpomognuti entuzijazmom, funkcioni{e-
mo izvanredno, a {ta }e se dalje doga|ati, nemogu-
}e je predvideti. U redu da oprobaju daske koje `i-
vot zna~e, ~eka plejada mladih umetnika, predvo-
|enih iskusnim profesorima sa na{eg fakulteta. NP
ima dobre uslove, ali se svakako mora razmi{ljati o
savremenijem zdanju, shodno kvalitetu umetnika
i programa koje nudi.

Potrebno je zapo~eti formiranje profesionalnih
ansambala, mislim na kamerni hor i orkestar, {to
mo`e biti i dobra osnova za mjuzikle. Slede}e u ni-
zu je otvaranje operske scene pri NP. To bi dalo na-
du mladima da `ivot i karijeru mogu ostvariti ba{
ovde u Ni{u, a ne zaboravimo, upravo je Ni{ dari-
vao Srbiji i svetu vrhunske talente.

U Srbiji danas ne postoji ravnomerni kulturni
razvoj. Kultura stanuje u Beogradu iz razumljivih
razloga. Na{ srpski mentalitet je koban - uspeh se

ne pra{ta. Beograd je metropola i ta mentalitetska
crta, u odnosu na brojnost, postaje zanemarljiva i
raspline se. Manje sredine su daleko opasnije. Sva-
ko ko se kvalitetom izdvoji, postaje meta opstruk-
cije i kritike. Potrebno je udru`ivanje vrednih, ta-
lentovanih i posve}enih. Ako uspemo da odnegu-
jemo kolektivni duh i nau~imo da istrajavamo na
putu od ideje do realizacije, koji po pravilu, nije lak,
uspe}emo da odr`imo lepo mesto na kulturnoj ma-
pi i Srbije i sveta.

R ad na zahtevnoj operi Seviljski berberin
podrazumevao je vi{emese~ne pripre-
me solista i hora, gotovo danono}ni rad
solista i hora sa re`iserom Ivanom Vu-
kovi}em, kao i nekoliko intenzivnih ne-

delja rada sa NSO. Da, ~ini se da je spoj tri insti-
tucije komplikovan proces, ali se na kraju ispo-
stavilo da je saradnja i ujedinjenje na projektu je-
dini mogu} put ka stvaranju Ni{ke opere. Veliki
je uspeh u te{kim vremenima sakupiti vi{e od
100 ljudi i objediniti ih istom idejom. Zato dugu-
jemo veliku zahvalnost, pre svih, Suzani Kosti},
Ivanu Vukovi}u i Vesni Brati} - ka`e dirigentica
opere Seviljski berberin, Milena Injac.

Brojni izazovi su pratili stvaranje ove opere.
Pre svega, radili smo na tri lokacije: FU, NSO i
NP. Na{i solisti i hor, ja i reditelj, svi smo profe-
sori i studenti FU. Dakle, u proteklom periodu
imali smo ispitni rok, borili se sa virusima i od-
radili dobrovoljno nebrojeno mnogo ~asova uve-
`bavanja partiture. NSO bio je isprva podeljen u
mi{ljenju da li je njihova obaveza, kao gradskog
orkestra, da u~estvuje u obnovio opere. No, vre-
menom, na{ entuzijazam i Rosinijeva muzika,
u~inili su svoje i sada se i od orkestra ose}a iskre-
na muzi~ka i ljudska podr{ka. Naravno, gde ima
ljubavi, snovi se ostvaruju, tako je i sa na{om
operom.

Izbor solista, ~lanova hora i savladavanje uloga
bili su slatki problemi, ali to u na{em slu~aju ni-
kad nije bio kamen spoticanja. Budu}i da nikad

nismo pitali za honorare i da predstavu stvaramo
unose}i nesebi~no sebe, tu onda nema prepreka.

Naravno, izuzetno sam zadovoljna. Ovo jeste
istorijski iskorak za grad Ni{. Kako re~e na{ reditelj

Ivan Vukovi}, u vreme kad se u mnogim gradovi-
ma operske ku}e zatvaraju, Ni{ ima stvarala~ke
snage koje same stvaraju novu instituciju: Ni{ku
operu. To je poduhvat za po{tovanje.

SUZANA KOSTI]: 
Udru`ivanje talentovanih 
i posve}enih recept za uspeh

Ako uspemo da 
odnegujemo 

kolektivni duh i 
nau~imo da 
istrajavamo 

na putu od ideje 
do realizacije, 
uspe}emo da 

odr`imo lepo mesto
na kulturnoj mapi i

Srbije i sveta

Bez obzira na politiku i ideologiju, stvari 
u koje ula`u i Evropa, i SAD, i Kina i Rusija 

su pozori{te i opera: Ivan Vukovi}

SEVILJSKI BERBERIN 

IVAN VUKOVI]: Opera
u Ni{u zna~i pobedu
kulture nad ki~em

Mislim da }e Ni{ dobiti zgradu Opere kad
budemo dokazali da mo`emo da radimo

operske predstave i da one imaju publiku

S cena u NP postoji ali ne i orkestar i solisti, NSO ima muzi~are, ali ne-
ma scenu i soliste, a FU ima soliste, ali nema orkestar i scenu. Zato
je bila neophodna saradnja ove tri institucije i drago mi je {to lepo
sara|ujemo jer }e rezultat biti opera u Ni{u - ka`e Vesna Brati}, di-
rektorka Ni{kog simfonijskog orkestra.

Ona dodaje da je Rosini operi Seviljski berberin dao komi~nu i dopadlji-
vu notu, da je opera razumljiva, pristupa~na publici i ima sre}an kraj, a „sre-
}a i radost potreba su svih nas“. Smatra da je ova opera pored ostalog potvr-
da sposobnosti da se ta muzi~ko-scenska forma mo`e izvesti isklju~ivo ni-
{kim snagama.

Prema njenim re~ima, saradnja tri ni{ke institucije i svih u~esnika ope-
re bila je veoma uspe{na. ̂ lanovi orkestara odgovorno su pristupili zadat-
ku i radili na pripremi nekoliko sedmica, a dirigentica Milena Injac u pot-
punosti je pripremila orkestar za izvo|enje ovog izuzetno zahtevnog dela.
Uverena je da }e ova ekipa uraditi jo{ novih operskih predstava. „Upu}eni
smo jedni na druge i sigurna sam da }emo raditi zajedno sve dok se u Ni{u
ne oformi novi operski orkestar. Jugu Srbije svakako je potrebna Opera kao
zasebna ili institucija koja }e raditi u sklopu ni{kog NP. Za{to i}i u Sofiju ili
Beograd?“, pita ona.

Sagovornica Danasa jo{ ka`e da kulturni razvoj unutra{njosti Srbije za-
ostaje u odnosu na Beograd. Takvu ~injenicu obja{njava ocenom da je uvek
bilo, i bi}e, da kulturni razvoj prati ekonomski.

MILENA INJAC: Gde ima
ljubavi, snovi se ostvaruju

Izbor solista, ~lanova hora i savladavanje
uloga bili su slatki problemi: Milena Injac Saradnja tri ni{ke institucije i svih

u~esnika opere bila je veoma
uspe{na: Vesna Brati}

Re`ija je malo modernije ura|ena,
futuristi~ka, ali verujem da nismo

iza{li iz epohe: Sa{a Arsenkov
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SEVILJSKI BERBERIN u Ni{u - Posebno izdanje lista Danas Urednik:Dragan Sto{i} Tekstovi:Zorica Miladinovi} Fotografije:Dejan Risti} Prelom:Branislav Be{evi}

SEVILJSKI BERBERIN 

N i{ko Narodno pozori{te osnovano je 1887,
a ~etrdeset godina kasnije razvijala se i
operska scena u ni{kom teatru. Opere,
operete i operski koncerti izvo|eni su do

sredine pro{log veka. Nakon vi{e od pedeset go-
dina opera se ponovo vra}a u ni{ko NP.

Na inicijativu aktuelnog predsednika Skup{ti-
ne grada Ni{a Mileta Ili}a, pre pet godina pokre-
nuta je realizacija ideje obnavljanja Ni{ke opere.
Najpre je direktor NP u Beogradu i dirigent Dejan
Savi} uradio elaborat o obrazovanju operske sce-
ne u NP u Ni{u, po ugledu na mnoge evropske
opere, koji je usvojilo Gradsko ve}e i Skup{tina
grada Ni{a. Nakon toga je pokrenuta rekonstruk-
cija unutra{njosti zgrade NP za potrebe operske
scene. Rekonstruisana je orkestarska rupa koja
sada mo`e da primi 50 muzi~ara, ~ime je omogu-

}eno izvo|enje opera u NP u Ni{u. Poslednji ko-
rak u stvaranju formalno-pravnih uslova za po-
stojanje operske scene bilo je obrazovanje slu`be
za organizovanje i izvo|enje operskih predstava
u okviru umetni~kog sektora NP u Ni{u.

Zahvaljuju}i saradnji FU i NP u Ni{u, rodila se
ideja o realizovanju operete Slepi mi{, koja je za
dva meseca pripremljena isklju~ivo ni{kim sna-
gama. Uz anga`ovanje dekana FU Suzane Kosti},
profesora i studenata ovog fakulteta, krenulo se
u realizaciju ovog zna~ajnog projekta, kako za
Ni{ tako i za celu Srbiju. U projektu je u~estvova-
lo vi{e od 300 saradnika, a samo je na sceni 120
u~esnika. Uspe{nom realizacijom ovog ambicio-
znog i zahtevnog projekta Ni{ ponovo mo`e ra-
~unati na izvo|enje svojih i gostuju}ih opera u
godinama koje dolaze.

U istoriji kulture Ni{a neizostavni deo pri-
pada muzi~ko-scenskoj umetnosti. Na-
rodno pozori{te je u svojoj 128. godini
postojanja dva puta ozbiljnije poku{alo

da u programskoj delatnosti, pored dramskih
komada, ima i muzi~ka dela. Prvi put (1937-
1939) opredeljenje je bilo usmereno ka opereti,
pa su se na repertoaru na{li Vra~ara, Mamzul
Nitu{, Jesenji manevar, Marija k}i puka, Mala
Florami... I pored velikih ambicija, operetska
scena je, ipak, prekratko trajala. Daleko sadr`aj-
niji i uspe{niji bio je drugi period (1953-1959),
kad u okviru NP deluje Muzi~ka grana sa simfo-
nijskim orkestrom, horom i solistima, pod diri-
gentskom palicom maestra dr Ilije Marinkovi}a.
On sa saradnicima - Stevanom Gu{~inom, Sto-
janom Andri}em, Bo`idarom Peri}em i Aloj-
zom Kor`eom, uvodi operu na scenu ni{kog te-
atra, prevashodno sa sopstvenim muzi~kim i so-
listi~kim snagama. Pevali su Sreten @ivkovi} Ke-
ta, Branimir @ivkovi}, Miodrag Cveti~anin, Du-
{an Cvetkovi}, Josip Gostica, Prvoslav Simo-
vi},Vojislav Kuculovi}, Angelina Milo{evi}, Ol-
ga Had ì Ne{i}, Vera Had ì Ne{i}, Dragica Niko-
li}, Ljiljana Stojkovi},Vidosava Branovi}... U ni-
{kim operskim predstavama, nastupali su i uva-
`eni beogradski operski peva~i (Stojan Jankovi},
Jovan Gligorijevi}, Drago Starc, @arko Cveji},
Stjepan Andra{evi}, Nada [terle, Milica Miladi-
novi}...) Gostovali su i ljubljanski, zagreba~ki,
skopski operski umetnici. Publika zdu{no i sa
velikim emocijama prati koncertno i scensko iz-
vo|enje Verdijevih opera Travijata i Rigoleto,
Maskanjijevu Kavaleriju rustikanu, Gotov~evu
Ero s onoga svijeta, Mocartovog Bastijena i Ba-
stijenu, Pergolezijevu Slu`avku gospodaricu...

Posle vi{e inicijativa i predloga (1994, 2001,
2008), tek izvo|enjem operete Slepi mi{ Johana
[trausa Mla|eg (22. maja 2013), Ni{, po tre}i put
poku{ava da u okviru mati~nog pozori{ta, vas-
postavi stalnu opersku scenu. Ve~era{njim izvo-
|enjem Seviljskog berberina (26. muzi~ko-scen-
sko delo na repertoaru ku~e na Trgu Stevana
Sin|eli}a, od 1937. do danas), stvaraju se ~vrsti
umetni~ki temelji novog po~etka rada opere u
Ni{u. I pored stvorenih osnovnih pedispozicija
(dobri solisti, horovi, muzi~ari, pro{irenje orke-
starijuma u NP...), do ̀ eljenog cilja nije lako sti-
}i i o(p)stati u uzburkanim i turbulentnim dru-
{tvenim i kulturnim vremenima. Mnogo toga
tek treba uraditi, od kadrovskih, materijalnih,
prostornih do tehni~ko-organizacionih poslova.
Pred ni{kim kulturnim poslenicima i gradskim
ocima su, u vremenu koje dolazi, mnogi izazovi.
Verujemo, ne i nepremostivi.

Velika su, dakle, o~ekivanja od tre}eg poku-
{aja da Ni{, duhovni, kulturni, obrazovni i sva-
koliki centar ovog dela Srbije, bude, kod nas i u
svetu, prepoznatljiv i po operi. Dosanjan je, po
svemu sude}i, vi{edecenijski san.

Autor je novinar i publicista

MILE ILI]: Na~in
da se Ni{ izdigne
iznad osrednjosti
O pera Seviljski berberin

jeste nastavak jednog
uspe{no zapo~etog pro-
jekta i podstrek za dalje

o`ivljavanje opere u Ni{u. Sma-
tram va`nim ovaj termin, jer je
opera u Ni{u ro|ena znatno ra-
nije, tako da je ispravnije govo-
riti o revitalizaciji, povratku
opere na ni{ku scenu, nego li o
nastanku i po~ecima. Daleka
tradicija opere u Ni{u najvi{e
govori u prilog tome da ovaj
svojevrstan oblik izra`avanja
umetnosti nije nepoznanica za
ovda{nje stanovni{tvo - ka`e predsednik Skup-
{tine grada, Mile Ili}.

Vo|en idejom da, bez postojanja pravih kul-
turnih vrednosti, nemamo za {ta da se borimo i
{ta da branimo, ideju o vra}anju opere u na{ grad
nosio sam u sebi sve vreme bavljenja politikom.
Prvi napori u~injeni su pre dvadesetak godina,
jer sam jo{ tada smatrao da Ni{ ima dovoljno ka-
drova, ali i publiku za tako ne{to. Inicijalne raz-
govore o tome vodio sam jo{ po~etkom 90-ih go-
dina, kada smo tada{nji umetni~ki direktor NSO,
a sada{nji v.d. direktora NP u Beogradu, Dejan
Savi} i ja, zajedno do{li do zaklju~ka da postoji ja-
sna potreba da Ni{ ima operske predstave.

Dru{tvene prilike ubrzo su se promenile. Ipak,

nova {ansa ukazala se 2008, kad
sam kao predsednik Skup{tine
grada okupio istaknute umet-
ni~ke stvaraoce iz Ni{a i zajed-
ni~ka procena je bila da Ni{ ima
kapaciteta i potrebu za Operom.
Inicijativu su prepoznali i podr-
`ali brojni umetnici, ljubitelji
opere, ugledni intelektualci,
mnogi profesori i radnici u obla-
sti kulture i prosvete. U kratkom
periodu stekli su se svi preduslo-
vi za prve gostuju}e operske
predstave u Ni{u. Grad je obez-
bedio finansijska sredstva, stvo-

reni su normativni i tehni~ki uslovi - izra|ena je
tzv. operska rupa ispod pozori{ne scene, a nakon
toga je formiran i poseban odsek u okviru NP u
Ni{u, koji se bavi isklju~ivo operom. Sve to je do-
prinelo da se u na{em gradu u poslednje vreme
~ak izvode opere ili operete u sopstvenoj re`iji,
dakle uz potpuno u~e{}e ni{kih snaga.

Grad poput Ni{a, koji te`i da bude moderan i
evropski, mora da ima odre|ene ustanove, insti-
tucije ili neku drugu osobenost, po kojoj }e se raz-
likovati od ostalih gradova. Zato je i predstoje}a
premijera opere Seviljski berberin, po mojim uve-
renjima, upe~atljiv i prepoznatljiv na~in da se Ni{
izdigne iznad osrednjih vrednosti i po{alje poru-
ku da se ovde iskreno neguju umetnost i kultura.

„Seviljski berberin“ 
podstrek za dalje o`ivljavanje

opere u Ni{u: Mile Ili}

NARODNO POZORI[TE: 
[ta je sve ura|eno pre 
„Seviljskog berberina“

Slobodan Krsti}

Izvo|enjem operete 
„Slepi mi{“ (2013) i 
opere „Seviljski berberin“
(2015), dosanjan je 
vi{edecenijski san da Ni{,
posle Beograda i 
Novog Sada, ima svoju
stalnu opersku scenu 
na kulturnoj mapi Srbije
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